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   جواد محرمي
 اكران فیلم تلخ و ناامید كننده »ب��دون تاريخ، بدون امضا« در 
نوروز 97 را بايد از چند جهت نشانه كج سلیقگي و رويكرد ضد 

مخاطب مسئولان اكران فیلم ها تلقي كرد. 
ايام نوروز يكي از بهترين فصل هاي اكران س��ینمايي در كش��ور 
است و طبیعي است كه در اين ايام خانواده ها ترجیح بدهند اوقات 
فراغت خود را به اموري اختصاص بدهند كه ترجیحاً فرح بخش و 
نشاط آور باشد. شرايط كشور هم ايجاب مي كند كه روحیه نشاط 
در مردم تقويت شود. در حالي كه بخش عمده اي از رسانه هاي كشور 
اشراف صحیحي بر مسئولیت مهم خود در ارتباط با مردم ندارند 
و با ضريب دادن به اخبار منفي از جمله قتل و تجاوز، اسیدپاشي، 
كودك آزاري، فس��اد اقتصادي و اين قبیل مس��ائل با روح و روان 
جامعه بازي مي كنند، س��ینما به عنوان هنري كه وجه رسانه اي 
آن غیرقابل انكار است، مسئولیت سنگیني بر عهده دارد و انتظار 
مي رود حداقل در اكران نوروزي، آثاري در دايره اكران اين ايام قرار 
بگیرند كه مناسب خانواده ها باشد، ولي شواهد نشان مي دهد كه 
خانواده محوري در انتخاب فیلم ها براي اكران نوروزي نصب العین 
مديران سینمايي نیس��ت. انتخاب فیلم تلخ و ضدخانواده »بدون 
تاريخ بدون امضا« نشان مي دهد كه خانواده اساساً در انتخاب آثار 
محلي از اعراب ندارد. اين روزها عنوان مي ش��ود كه سیاه نمايي از 
وضعیت كشور و فعالیت هاي دولت كار خوبي نیست و بايد به مردم 
امید داد و رسانه ها تشويق به اين كار مي شوند، اما در عرصه سینما 
ظاهراً خیلي قرار نیست امید بخشي و نشاط اجتماعي حتي در حد 
شعار در رأس امور باشد. اين مسئله از اختصاص اكران نوروزي به 

يك فیلم تلخ و ناامید كننده سینمايي به وضوح به چشم مي آيد. 
س��ینماي اجتماعي ايران اساس��اً تمايل زيادي به تلخ��ي دارد و از 
س��ويي ديگر واضح اس��ت كه صرف كمدي بودن آثار هم نمي تواند 
خانوادگي ب��ودن آن را تضمی��ن كند. فیلم هاي كمدي س��ینماي 
ايران اغلب براي گرفتن خنده از مخاطب بر موضوعات غیراخلاقي 
تمركز دارند و اين طريقي اس��ت كه از آن براي پوشش ضعف هاي 
فني فیلمنامه استفاده مي شود و قاعدتاً آثار سالمي براي خانواده ها 
محسوب نمي شوند. اغلب سازندگان آثار كمدي، سرگرمي را نه به 
عنوان وسیله اي براي انتقال پیامي اخلاقي يا انساني بلكه به عنوان يك 
هدف نهايي مفروض مي كنند و همین هدف بودن سرگرمي منجر به 
اين مي شود كه از سطحي ترين جنبه ها براي خنداندن استفاده شود. 
اگر دولت معتقد است نبايد ناامیدي به جامعه تزريق شود، ضروري 
است اين موضوع در رويكردهاي هنري و سینمايي كشور نیز مورد 
توجه قرار گیرد. واضح است كه امیدبخشي به جامعه با اخلاق مداري 

مضموني آثار درهم تنیدگي غیرقابل اجتنابي دارد.

»بدون تاريخ، بدون امضا« چه نسبتي با عيد دارد؟ 

چرا مي خواهيد كام خانواده ها را در نوروز تلخ كنيد
 سهميه هاي ويژه جشنواره فيلم فجر 

به چه كساني رسيد؟
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حوادث اگ��ر همانند يكديگ��ر بودند، 

آخرين را با آغازين مقايس��ه و ارزيابى 

مى كنند.

عجايب جشنواره تئاتر فجر
   محمد محمدي 

انتخاب ش��ائبه برانگیز دكت��ر فرهاد 
مهندس پور به عنوان دبیر جش��نواره 
سي و شش��م تئات��ر فج��ر و در پي آن 
رونماي��ي از پوس��ترهايي ك��ه قطعاً 
دون ش��أن جش��نواره  اي در مقیاس 
فرهنگ و هن��ر انقلاب اس��لامي، در 
خوش بینانه ترين حال��ت ممكن اگر 
تعم��د نپنداريم- كه نگارنده بس��یار 
بعی��د مي دان��د- قطعاً س��اده لوحي 
محض و خس��ارت آور براي انقلاب و 
نظام است كه توس��ط شخص دبیر و 

تیم همكارانش در آس��تانه بهمن ماه و جشن هاي فجر 
رقم خورد؛ رفتاري كه مؤكداً و به  رغم مخالفت اكثريت 
دلسوزان جامعه هنري و رس��انه هاي معتبر كشوري بر 
ادامه آن اص��رار ورزيده و از مواضع اش��تباه و هزينه دار 
خود هرگز كوتاه نیامده و بر اجراي آنها همچنان اصرار 
مي ورزند. اما ظاهراً و در نهايت تأس��ف رفتارها و اتفاقات 
عجیب در اين دوره از جش��نواره تمامي ندارد و هر روز يك 

بدعت مهم و استراتژيك رونمايي مي شود. 
درحالي  كه كمتر از 24 ساعت به شروع سي و ششمین دوره 
از جشنواره تئاتر فجر مانده از س��تاد اين فستیوال اسامي 
هیئت  داوران بخش بین الملل جشنواره تئاتر فجر به برخي 
از رسانه هاي نزديك به تیم جش��نواره اعلام شد. تركیبي 
كه ش��ايد در نگاه اول خالي از اشكال نباش��د، اما با نگاهي 
دقیق تر به س��ادگي تمام مي توان شیطنت شكل گرفته در 

آن را مشاهده كرد. 
 تركیب امسال از دو هنرمند ايراني متشكل از سركار خانم 
معتمدآريا و جناب قادري و همچنین سه مهمان خارجي 
اس��ت، همین نحوه چیدمان در گام نخس��ت خود، محل 
اساسي ترين اشكال است؛ به ديگر سخن آنكه اساساً خانم 
معتمدآريا و جناب ق��ادري داراي كدامین صلاحیت براي 
حضور در هیئ��ت  داوران بزرگ ترين رويداد تئاتر كش��ور 

مي باشند؟
 خانم بازيگري كه عمده فعالیت هايش در حوزه س��ینما و 
تلويزيون بوده و ج��ز خرده و اندك آث��ار تئاتري آن هم در 
مقام بازيگر، چه س��همي در تئاتر كش��ور دارد كه به عنوان 
داور انتخاب مي شود؟ يا تحصیلات بي ربط به تئاتر در حوزه 
ادبیات انگلیس��ي و حتي تدريس در يكي از دانشگاه هاي 
تركیه جناب آقاي قادري مي تواند دلیل حضور ايشان در 
بخش داوري جشنواره تئاتر فجر باشد؟ و يك چالش مهم و 

آن اينكه در جلسات داوري حق داوران و هنرمندان كشور 
آن هم در جشنواره  اي كه هزينه و اعتبارش از خود او تأمین 
مي شود، از پنج رأي ممكن تنها دو سهمیه است، آيا اين دو 
هنرمند و پژوهشگر توان چانه زني و دفاع از آثار جشنواره 

تئاتر فجر را دارند؟ 
خب در همین گام نخس��ت محرز و مس��لم اس��ت برنده 
جلس��ات رأي گی��ري جش��نواره تئاتر فجر ك��دام طرف 
اس��ت و اين از نظر نگارنده فاحش ترين خط��ا و بدترين 
بدعت ممكن از سوي ش��خص دبیر سي و ششمین دوره 
از جش��نواره تئاتر فجر اس��ت و چگونه اس��ت در چنین 
فستیوالي كه يكي از مهم ترين مأموريت هايش ديپلماسي 
فرهنگي در ح��وزه هنرهاي نمايش��ي اس��ت، اين گونه 
منفعلان��ه و نه حت��ي بي خاصی��ت كه در مس��یر عكس 
منحرف ش��ده حركت مي كند؟ و از همه بدتر آنكه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي به عنوان متولي حوزه فرهنگ و 
هنر كشور نیز كاملًا بي تفاوت نسبت به اين اتفاق سكوت 
پیش��ه كرده و گويي نه خاني آمده و نه خاني رفته است 
و اما اين قصه پر غصه زماني جالب تر مي ش��ود كه همین 
شخص دبیر با سوابق بس��یار مبهم براي دور بعدي نیز از 
سوي متولیان انتخاب شده و حتي فراخوان آن نیز آماده  

شده است. 
متأسفانه سؤالات و مبهمات جشنواره سي و ششم تنها به 
بخش داوري و اعضاي آن ختم نشده است و ساير بخش ها 
نیز ش��ائبه هاي فراواني دارد كه نگارنده به م��رور زمان در 
خصوص آنها خواهد نوش��ت، اما آنچه محرز و مسلم است 
آنكه دوره سي و ششم جشنواره فجر با بدعت هاي غلط به 
يكي از ماندگارترين ادوار بدل شده اس��ت و قطع به يقین تا 
سالیان سال از اين دوره در بین اهالي فرهنگ و هنر سخن ها 

به میان خواهد آمد.

صبح روز گذشته ۳۰ دي ماه سايت بليت فروشي سي و ششمين 
جشنواره فيلم فجر به منظور خريداري بليت هاي اين رويداد 
هنري براي مردم باز شد كه در همان دقايق ابتدايي ظرفيت 
بليت هاي برخي از سانس ها در برخي از سينماهاي اصلي پر 
شد. سرعت پر شدن برخي سانس ها به اندازه اي بود كه پيگير 
موضوع شديم و به مسئله س�هميه برخي افراد رسيديم كه 
كارت هاي وي�ژه خريد بلي�ت از ۲۷ دي م�اه در اختيار آنها 
ب�وده و از ۲۸ دي ماه ام�كان خريد بليت داش�ته اند، يعني 
س�ايت دو روز زودتر از مردم عادي براي آنها باز شده است. 
براي مشخص شدن اينكه سهمیه افراد خاص چقدر از سهمیه 
و امكان خريد مردم كم كرده اس��ت، با علي اصغر تركیان مدير 
سايت سینماتیكت، سايت ويژه فروش بلیت هاي سي و ششمین 

جشنواره ملي فیلم فجر گفت وگويي داشتیم. 
وي درباره ارائه سهمیه خاص به افراد براي پیش خريد بلیت هاي 
جش��نواره ملي فیلم فجر كه منجر به پر ش��دن س��ريع برخي 

سانس ها شده است، گفت: ظرفیت سالن ها چهار بخش است كه 
4۰ درصد براي فروش مردمي به صورت خريد آنلاين، 2۰ درصد 
گیشه، 2۰ درصد براي نهادها، سازمان ها و ارگان ها و 2۰ درصد 
هم براي مهمانان دبیرخانه، جش��نواره و صاحبان آثار است كه 

سینماداران هم در همین بخش سهمیه اي دارند. 
مدير سايت سینماتیكت درباره ارائه كارت هايي از مبلغ 6۰۰ هزار 
تا يك میلیون تومان به برخي از افراد خاص و بازگش��ايي سايت 
زودتر از موعد مقرر براي آنها بیان ك��رد: اين كدهاي ويژه براي 
مهمانان جشنواره در نظر گرفته شده بود كه ما براي آنها زودتر 
و در تاريخ 28 دي ماه س��ايت را باز كرديم، اما ظرفیت هاي آنها 

مستقل از مردم است. 
وي تأكید كرد: بخ��ش مردمي 4۰ درصد ظرفیت هر س��الن را 
در پیش فروش اينترنتي به خود اختصاص مي دهد و از سهمیه 
فروش مردمي به كسي داده نمي شود، ضمن اينكه اين موضوع 
مربوط به دبیرخانه و صاحبان آثار است كه به آنها كدهايي داده 
شده بود تا بتوانند خودشان در هر س��الني كه دوست دارند در 
ظرفیت مربوط به خودشان دست به انتخاب بزنند. تركیان اظهار 
كرد: سايت خريداري اين افراد جدا از مردم عادي است و آنها از 

يك سايت ديگر خريداري مي كنند. 
تركیان در پايان عنوان كرد: امس��ال اين امر بدون هیچ مشكلي 
انجام ش��د و در ۱5 دقیقه ابتداي��ي حدود 7هزار س��ري بلیت 
فروختیم و بلیت اكثر پرديس ها به فروش رفته است. به عبارتي 
لحظه اي كه ما سايت را باز كرديم، حدود 4هزار نفر آنلاين بودند، 

اما هیچ مشكلي در خريد بلیت براي آنها پیش نیامد.

 تصويري از مهدي پاكدل 
در »تنگه ابوقريب«

اخي�راً چه�ره متفاوت�ي از مه�دي پاكدل 
در فيل�م س�ينمايي »تنگ�ه ابوقري�ب« به 
كارگرداني بهرام توكلي منتشر شده است. 
اين روزها كه ق��دم به قدم به سي وشش��مین 
جش��نواره فیلم فجر نزديك مي ش��ويم، تمام 
فیلمسازان حاضر در جش��نواره در تكاپو براي 
رساندن فیلم هايشان به اين جشنواره هستند؛ 
فیلم هايي كه اكثر آنها مراحل تدوين و فني را 
طي مي كنند و به زودي آماده نمايش مي شوند، 

درست مانند فیلم س��ینمايي»تنگه ابوقريب« كه براي نمايش در سي وششمین 
جشنواره فیلم فجر آماده مي شود. به تازگي عكس مهدي پاكدل در اين فیلم منتشر 
شده است .بهرام توكلي امسال نهمین ساخته بلند سینمايي اش را با داستاني دفاع 
مقدسي به سي وششمین جشنواره فیلم فجر آورده؛ اثري كه »تنگه ابوقريب« نام 

دارد و تهیه كنندگي آن را سعید ملكان عهده دار شده است. 
ساير عوامل فیلم عبارتند از: مدير فیلمبرداري: حمید خضوعي ابیانه، طراح صحنه 
و لباس: محمدرضا شجاعي، صدابردار: رشید دانش��مند، طراحي و تركیب صدا: 
امیرحس��ین قاس��مي، مدير تولید: محمدرضا منصوري، برنامه ريز: علي مردانه، 
دستیار اول كارگردان: محمد عسگري، جانشین تولید: كیومرث عباسي، مشاور 
رس��انه اي: علي مرادخاني، عكاس: محم��د بدرلو، محصول مركز فیلم و س��ريال 

سازمان هنري رسانه اي اوج.

 چرا دل وزارت نفت 
براي كشتي آتش گرفته ايران نمي سوزد؟

 در مديريت اكتش��اف نفت اختلاس 

خسرو   معتضد

روزنامه نگار و مورخ

كلان��ي روي داده اس��ت، يك��ي از 
معتمدان مال��ي اين ش��ركت پس از 
اختلاس كلاني ح��دود ۱۰۰میلیارد 
توم��ان از بیت الم��ال از طريق تركیه 
راهي كانادا شد، زيرا او گرين كارت آن 
كشور را كسب كرده بود و ان شاءالله به 
زودي در تورنتو زيارت خواهد ش��د. 
ظاهراً ب��ه زودي در كان��ادا ايالتي از 
مختلسان ايراني تأسیس خواهد ش��د كه فرمانداري كل آن را آقاي 
خاوري مديرعامل و رئیس متواري بانك ملي ايران بر عهده خواهد 
داشت. اين شخص 3۰ سال س��ابقه خدمت در وزارت نفت داشت. 
اكنون سامانه هاي نظارتي به مصداق نوشداروی پس از مرگ سهراب 
در حال بررس��ي و تعیین میزان دقیق اختلاس از مديريت اكتشاف 
نفت هستند. قرار است نفت نیوز در اين باره اطلاعات مبسوط نشر 
دهد. وزارت نفت از دوران تصدي وزير كنوني آقاي مهندس زنگنه 
تلاش وافر دارد تمام رويدادهايي را كه به وقوع مي پیوندد، زير چتر 
س��كوت و بي اهمیت قلمداد كردن پنهان كند. خانمي را مس��ئول 
تأسیسات و س��ازمان عظیم پتروشیمي گذاش��ته بودند كه وقتي 
حوادث خاتمه يافت، ايشان را ارتقاي مقام دادند و قائم مقام وزير نفت 
كردند.خیلي برايم جالب بود اين خانم در همان روزهاي اول تصدي 
پست جديد، مراسم سان و دفیله در صحن وزارتخانه ترتیب داد و از 
نیروهاي حفاظتي وزارتخانه سان ديد.در خصوص حريق وحشتناك 
كشتي نفتكش سانچي كه من متحیر مانده ام چرا نام چیني دارد در 
حالي كه جزو اموال شركت ملي نفتكش ايران و وزارت كار، تعاون و 
رفاه است. )به خاطر معافیت هاي مالیاتي زير پرچم پاناما حركت كرده 
است( اين چه ديپلماسي ای است كه بعد از هفت روز نتوانسته مجوز 
ورود به كشتي بگیرد، البته طي روزهاي گذشته اين مسائل روشن و 
معلوم شد بنا به نوشته يك خلبان كاركشته چون آتش  تا 9۰۰ متر 
زبانه مي كشید، حتي با هواپیماي آبفشان نیز نمي توانستند حريق را 
خاموش كنند.صدا و سیما در چهار روز اول سكوت اختیار كرده بود، 
در يك شبكه اجتماعي داخلي از شكار لاك پشت هاي سواحل ايران 
در جنوب و كش��تن و طبخ آنان كه موجودات نادر محیط زيس��ت 
هستند و نیز تله گذاشتن و شكار و كشتن سگ ها و گربه هاي اطراف 
پالايشگاه شازند به وس��یله كاركنان چیني گلايه ش��ده است. در 
شبكه اي پرسیده اند تلويزيون چیني كه كله پاچه خوردن ايرانیان را 
مسخره مي كند، چرا از سگ و گربه خوردن كاركنان چیني در مناطق 
نفت خیز ايران و نیز كشتن سگ و گربه شازند سخن نمي گويد؟ آقای 
مهندس زنگنه علاقه عجیبى به سكوت و استتار دارد. در مورد همین 
كشتى سانچى چند روزی به س��كوت گذشت. خواستند موضوع را 
بى اهمیت جلوه دهند، ولى پای جان 3۰ تن ايرانى و دو بنگلادشى 
كاركنان كش��تى در میان بود. من ك��ه تاريخ نفتك��ش را در ايران 
خوانده ام، مى دانم از زمان ملى شدن صنعت نفت يعنى 66 سال پیش 
در زمان حكوم��ت دكتر مصدق ملت و دولت ايران چقدر كوش��ش 
كردند شركت ملى نفت ايران دارای يك كش��تى نفتكش شود كه 
موفق نشدند. شركت سابق نفت كه با ۱3۰ فروند نفتكش نفت ايران 
را به ۱۰۰ بندر دوست مى رس��اند، خريد نفت ايران را تحريم كرد و 
ناوگان جنگى انگلیس كش��تى ايتالیاي��ى »رزم��اری« را در بندر 
مستعمراتى عدن توقیف كرد. محموله حمل شده هزار تنى به  وسیله 
كش��تى ايتالیايى »میريلا « در بنادر ايتالیا با شكايت شركت سابق 
»نفت انگلیس و ايران« توقیف ش��د. همینط��ور محموله نفت كه 
كشتى های ژاپنى شركت »ايده میتسو « ژاپن به ژاپن برده بودند، به 
شكايت شركت س��ابق نفت در بندر »يوكوهاما« توقیف شد. ايران 
حتى حاضر شده بود، حاج محمد نمازی، تاجر ايرانى مقیم شانگهای 
در چین را كه به امريكا مهاجرت كرده بود و چندكشتى تانكر حمل 
آب پرتقال از امريكای جنوبى به امريكای شمالى را در اجاره داشت، 
به ايران بیاورد و در سمت وزير نفت بگمارد تا شايد بتواند چند كشتى 
نفتكش خريداری يا اج��اره كند و نفت ايران را به كش��ورهای قبلًا 
خريدار نفت »آنگلو ايرانین اويل كمپانى« بفرستد. مساعى ايران به 
هیچ نتیجه ای نرسید تا پس از 28 مرداد ۱332 احمد مهبد، كنسول 
پیشین ايران در نیويورك و رفیق شاه پهلوی پیش افتاد و برای كسب 
درآمد بیش��تر اداره املاك و موقوفات پهلوی كه در سال ۱337 به 
بنیاد پهلوی تغییر نام داد، شركت ملى كشتیرانى ايران )بعداً آريا( و 
سپس شركت خصوصى نفتكش ايران را تأس��یس   كرد )با سرمايه 
املاك و مستغلات پهلوی( كه چون امريكايى  ها و سفیرشان »سلدون 
چى پین « بر دخالت درب��ار در تمامى ش��ركت های هواپیمايى در 
دريانوردی ايران ايراد گرفتند، شاه دستور داد شركت ملى نفت ايران 
س��هام بنیاد پهلوی را خريداری كند و ش��ركت ملى نفتكش ايران 
تأسیس   ش��د كه خدمات ش��ايانى هم در جريان جنگ هشت ساله 
در خصوص حمل و نقل ايران انجام داد. از آقای مهندس زنگنه و آقای 
كیان ارش، مديرعامل نفتكش بپرسید اين شركت ملى نفتكش با چه 
بلايا و مرارتى به دست دولت رسید. باور كنید نمى دانند و به همین 
علت در خصوص آتش گرفتن كشتى سانچى كه نمى دانم چرا اسمش 
را هم تغییر داده اند، سكوت و خونسردی نشان داده اند، البته با پايان 
ماجرای سانچى كه نام اول آن سامان  و ايران سپید بود و به وزارت رفاه 
واگذار شده بود تا خصوصى نشود و توضیحات اخیر وزارت رفاه و معاون 
و كاپیتان برای موضوع تا حدی مشخص شده است، ولى من نكاتى به 

نظرم رسیده است كه در مقالات بعدی اعلام خواهم كرد.

گفت وگوي »جوان« با رضا برجي در آستانه مراسم رونمايي از منشور مستند انقلاب 

 پنجره جديدي براي مستند 
درحال باز شدن است

     ايزد مهرآفرين
رضا برجي از مستند سازان پيشكسوت عرصه 
فيلمسازي است. او ۳5 س�ال است كه در اين 
حيط�ه كار مي كند و در ۷5كش�ور عكاس�ي 
كرده و در كش�ورهاي بس�ياري مستند هايي 
در ارتباط با جنگ س�اخته است. گفت وگوي 
»ج�وان« را ب�ا اين فيلمس�از درباره منش�ور 
مستند س�ازي كه مقام معظم رهبري خطاب 
ب�ه مستند س�ازان فرموده ان�د، مي خواني�د. 
شما يكي از مستندسازانِ پيشكسوتِ 
عرص�ه مستندس�ازي محس�وب 
مي شويد و سال هاي زيادي است كه 
كار مي  كنيد. با جوان ترها كه صحبت 
كردم، معتقد بودن�د كه در دهه اخير 
مستندسازي به ويژه مستند انقلاب 
رشد و شكوفايي داشته و بهتر شده 

است، نظر شما چيست؟
مستند انقلاب يعني مستندهايي كه در ارتباط با 
سال 56 تا پیروزي انقلاب باشد يا در برهه انقلاب 
باشد، اما كلِ مستند در ارتباط با انقلاب اسلامي 
شامل مس��تند جنگ و دفاع مقدس هم مي شود 
و سوريه و عراق را هم دربرمي گیرد. خوشبختانه 
اتفاقي كه در اين دهه افتاد اين بود كه يك مقدار 
نگاهِ س��ازمان ها و ارگان ها به مستند بیشتر شد، 
سابق وضعیت براي مستند سازان بسیار سخت تر 
بود. مثال��ي مي زنم؛ در حمله امري��كا به عراق در 
بغداد بودم، آقايان غفوري و كلهر هم بودند و دنبالِ 
بچه هاي ايران��ي بوديم كه ببینیم كجا مس��تقر 
هس��تند. خبرنگاران در س��ه هتل بغداد مستقر 
بودند؛ دو هت��ل فلس��طین ۱ و 2 و ديگري هتل 
الرشید. دو هتل فلس��طین با هم در يك مجتمع 
بودند هر دو هم 3۰ طبقه و در هر طبقه هم بیش از 
2۰ اتاق و سوئیت بود و در يكي از اين هتل ها دنبال 
بچه هاي ايران��ي بوديم، چون براي م��ا جا نبود و 
گفتیم از آنها كمك بگیريم. ما آنها را پیدا نكرديم تا 
اينكه يكي از مسئولان هتل به ما يك فهرستى داد و 
گفت ببینید در اين فهرست هستند يا نه و ما يكي از 
اتاق ها را پیدا كرديم كه بچه هاي ايراني آنجا بودند، 
من به آقاي غفوري � كه الان مدير شبكه مستند 
است و مي تواند شهادت بدهد� گفتم فرانسوي  ها 
را در اين هتل بشمار ببین چند نفر هستند؟ يك 
هتل از يك ش��هر، 66 خبرنگار از فرانسه فقط در 
يك هتل بودند! حالا ش��هرها و هتل هاي ديگر را 
نمي  دانم، ولي فكر مي كنم نزديك 3 هزار خبرنگار 

از فرانسه به عراق آمده بودند.

خبرنگاران ايراني چند نفر بودند؟ 
هیچ كس نبود فقط ما س��ه نفر بوديم و اين جاي 
تأس��ف بود! تأس��ف از اين جهت كه كنارِ كشور 
خودمان و در كشورِ هم مرز خودمان يعني عراق 
جنگ شده و كشوري به نام امريكا به عراق حمله 
كرده است و ما در بغداد خبرنگار نداريم تا اتفاقاتي 
را كه در بغ��داد رخ مي دهد، به تصوير بكش��یم و 
اين براي دنیاي مس��تند ايران فاجعه است، براي 
سینما و تلويزيونِ ايران فاجعه است. اما در جنگ 
33 روزه هم باز به همین شكل بود؛ يعني باز هم 
س��ريال آنطور كار نش��د. چند نفر از خبرنگاران 
آمدند با چند نفر يك تك قسمت بلند ساختیم به 
نام »سواحلِ اشك و زيتون« كه اين تك قسمت 
85 دقیقه بود. رفته بوديم سريال بسازيم، اما فقط 
همان تك قس��مت درآمد. در قضاياي داعش در 
عراق و سوريه مي توانم بگويم ما از حد نرمال هم 
پايین تر بوديم، يعني از ايران نیرو براي دفاع رفته 
است، به عنوان مدافعان حرم چند هزار نفر حضور 
داشتند، ما به ازاي اين چند هزار نفر حداقل بايد 
مثلاً صد تا فیلم در اين پنج سال داشته باشیم، ولي 

به ضرس قاطع بگويم نصف آن را هم نداريم. 
مي شود اس�تنباط كرد كه نسلي كه 
جوان ت�ر هس�تند و وارد س�ينماي 
مس�تند ش�ده اند، آينده س�ينماي 
مس�تند را در جه�ت مثب�ت تغيير 

خواهند داد؟ 
از يك جهت بل��ه و از يك جهت ن��ه، چون كه 
اگر بخواهن��د بدون مرز زندگ��ي بكنند، يعني 
مرزِ زندگي شان را سینماي مس��تند بگذارند، 
من فكر نمي كنم كس��ي بتواند با اين ش��مايل 
زندگي اش را به لحاظ مالي اداره بكند. مگر يك 
مستندساز چقدر مي گیرد؟ ما الان دو سال و سه 
ماه است داريم يك مستند مي سازيم و دقیقه اي 
يك میلیون به م��ا مي دهند، ب��راي من در ماه 
2 میلیون هم نمي ش��ود! بالاخره م��ا بايد يك 

طوري كار كنیم كه جلو ب��رود. از آن زمان هم 
من زمان برگشت پول نداش��تم بیايم دوربینم 
را فروختم و برگشتم!  امس��ال چند فیلمِ خوبِ 
بین المللي ديدم كه در دنی��ا حرفي براي گفتن 
دارد و مستندهايي كه با مستندهاي گردن كلفت 
دنیا شانه به ش��انه حركت كند، اما اينكه بگويیم 
پنجره جديدي مي خواهد براي مستند باز شود، 
من چیزي نمي بینم. فكر مي كنم مستند ما تازه 
دارد از تاتي تاتي كار كردن خارج مي شود و آهسته 
ش��روع به حركت مي كند؛ يعني هنوز ش��روع به 
حركت نكرده است و خیلي مانده تا مسئولان ما 
به جوانان مستندس��از نگاهِ ديگري داشته باشند 
و به مس��تند نگاهِ راز بقايي نداش��ته باشند. الان 
ما هر جا مي رويم مي گويیم س��ینماي مستند 
كار مي كنیم، مي گويند راز بقا! ديدگاه آنها اين 
است كه ما نمي توانیم فیلم داستاني بسازيم و به 

سمت سینماي مستند رفته ايم. 
شما در جشنواره هاي مختلفي حضور 
داشته ايد، هم به عنوان فيلمساز و هم 
به عنوان مخاطب. كار مستندسازان 

جوان را چطور ارزيابي مي كنيد؟ 
مستندسازاني به تعداد انگشتان يك دست به میدان 
آمدند و دارند كارهاي خیلي خوبي مي سازند و من 
به اين بچه ها امیدوارم. مستندس��ازاني كه من در 
سه جشنواره امسال ديدم بسیار مستعد هستند، 
چند مستندسازِ خوب كه مي توانند آينده مستند 
ما را جلو ببرند، ولي به ش��رطي كه نگاهِ مسئولان 
فرهنگي ما از نگاهِ سانتیمانتالیس��م از س��ینماي 
مستند بیرون بیايد، بگذارند سینماي مستند در 
لايه هاي جامعه برود و حرف براي گفتن داش��ته 
باشد و برود لايه هاي جامعه را بشكافد و بالاخره از 
اتفاقاتي كه در اين كشور دارد رخ مي دهد، بگويد و به 
نوعي بايد براي نظام اطلاعات جمع كند و لايه هاي 
مختلفِ اتفاقاتي را كه در جامعه رخ مي دهد، جمع 
كند و نشان بدهد و مسئولان از ماحصل كاري كه 
مستندس��ازان انجام مي دهند، يك راهكاري پیدا 
كنند. اگر به اين شكل پیش برود، يعني مسئولان 
فرهنگي و هنري ما چه ارشاد و چه جاهاي ديگر كه 
در زمینه فرهنگي و هنري كار مي كنند، واقعاً يك 
روزي بخواهند لايه هاي مختلف جامعه را ببینند و 
بفهمند چه اتفاقي دارد رخ مي دهد و ببینند چه بايد 
بكنند يعني هنوز نتوانسته اند آسیب شناسي بكنند. 
مستندسازها مي توانند به راحتي آسیب  شناسي 
بكنند و ماحصل كارش��ان را در قالب فیلم نشان 
بدهند تا مسئولان بتوانند راهكار پیدا كنند، ولي 

متأسفانه هنوز به اين مرحله نرسیده ايم. 
فك�ر مي كني�د چ�ه موضوعاتي در 
سينماي مستند مهجور مانده است؟

موضوعات بس��یاري وجود دارد. مس��ئولان از 
مستندس��ازان بخواهند مثلًا در م��ورد اعتیاد 
۱۰ مستند بسازند و لايه هاي مختلف جامعه را 
كنكاش كنند و ببینند و در ارتباط با اين موضوع 
يك راهكار پیدا كنند، ولي هن��وز اين اتفاق از 

سوي مسئولان رخ نداده است.
 فكر مي كنيد الان دانش�گاه هاي ما 

بدون مشكل هستند؟ 
فقط كافي است شما دوربین را ببريد در خوابگاه و 
لايه هاي مختلف دانشگاه، مي بینید كه چه اتفاقي 
دارد رخ مي دهد. در خیلي جاهاي ديگر مسئولان 

مي توانند از بچه هاي مستندساز كمك بگیرند.

مس��ئولان ما به مس��تند نگاهِ راز 
بقايي نداشته باش��ند. الان ما هر 
ج��ا مي رويم مي گوييم س��ينماي 
مستند كار مي كنيم، مي گويند راز 
بقا! دي��دگاه آنها اين اس��ت كه ما 
نمي توانيم فيلم داستاني بسازيم و 
به سمت سينماي مستند رفته ايم

    سینما


